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خاموشی ها همچنان ادامه دارد
سخنگوی صنعت برق گفت: در حال حاضر میزان نیاز مصرف کشور از میزان 
تولید نیروگاه های کشور بیشتر شده است، لذا همچنان نیازمند همکاری 

مشترکان در بخش های صنایع و کشاورزی هستیم. 
مصطفی رجبی مشهدی در صفحه اینستاگرام خود نوشت: تا اطلاع ثانوی همچنان جداول 
خاموشی احتمالی جهت برنامه ریزی مشترکان صادر و به اطلاع هموطنان می رسد که امورشان 
را تنظیم کنند. وی تاکید کرد: با روند پیش رو از نیمه دوم شهریور ماه شرایط تاحدودی پایدارتر 

شده و از محدودیت ها در بخش صنعت و سایر بخش ها کاسته خواهد شد.
به گفته سخنگوی صنعت برق در تعطیلات شش روزه شاهد رفع محدودیت ها در بخش 
صنعت بودیم و در روزهای پیش رو هم صنایع می توانند تا اطلاع ثانوی در شیفت شبانه بدون 
محدودیت به فعالیتشان ادامه دهند و همچنین فعالیت در شیفت روزانه هم متناسب با شرایطی 
است که حداقل آن تامین نیاز مصرف برق صنایع فولادی که برای تولید اکسیژن اقدام می کنند، 
باشد. رجبی مشهدی با بیان اینکه میزان مصرف برق در بازه زمانی ۱۲ تا ۱۸ بعدازظهر افزایشی 
خواهد بود و پیش بینی می شود که این مقدار به بیش از ۱۰۰۰ مگاوات برسد، گفت:  از مشترکان 
در خواست می شود که با تنظیم دمای وسایل سرمایشی روی عدد حداقل ۲۵ درجه همکاری 

لازم را انجام داده تا مشکلی را در تامین برق شاهد نباشیم.

مصوبه تخصیص اعتبار برای ساماندهی و کنترل 
سیلاب رودخانه مرزی ارس ابلاغ شد

دولت مصوبه مربوط به تخصیص اعتبار برای ساماندهی و کنترل سیلاب 
رودخانه مرزی ارس را ابلاغ کرد.

به گزارش ایلنا به نقل از پایگاه اطلاع رسانی دولت، هیئت وزیران در جلسه مورخ ۲۰ مرداد 
۱۴۰۰، با اختصاص مبلغ یکصد میلیارد ریال اعتبار تملک دارایی های سرمایه ای به وزارت 
نیرو )شرکت سهامی آب منطقه ای آذربایجان شرقی( بابت اجرای پروژه های پیشگیرانه در برابر 
مخاطرات طبیعی به منظور انجام مطالعات و اجرای عملیات ساماندهی رودخانه مرزی ارس 
برای کنترل ســیلاب رودخانه مذکور  موافقت کرد. همچنین وزارت نیرو موظف شد ضمن 
نظارت فنی و اجرایی بر روند انجام کار، گزارش عملکرد اعتبار فوق را هر سه ماه به سازمان های 

برنامه و بودجه کشور و مدیریت بحران کشور ارسال کند.

جنگ آب و مافیای سدسازی را قبول ندارم
قاسم تقی زاده خامسی با بیان اینکه حوضه های آبی مشترک ایران با دیگر کشورهای 
همسایه در شرایط خطر و پرخطر قرار دارند، معتقد است: مخالفت های جدی برای 
انتقال آب بین حوضه ای در بین مردم ترویج می شود و آب موضوع و چالش اصلی 

دولت ها شده است.
به گزارش ایلنا، معاون امور آب و آبفای وزارت نیروی دولت دوازدهم در گفت وگویی ضمن ارزیابی 
اوضاع کنونی آب کشور و مقاسیه شرایط آب در ایران با کشورهایی مشابه با اقلیم کشور ما، این موضوع 

را نیز بررسی کرده که آیا ایران به ورشکستگی آبی رسیده است یا خیر؟ 
او همچنین به میزان موفقیت طرح سازگاری با کم آبی پرداخته و عنوان کرده که نه برنامه ای برای 
واردات آب نداریم و نه صادرات آب در دستور کار بوده است.  مدیر عامل شرکت مدیریت منابع آب در 
وزارت نیروی دولت دوازدهم مطرح کنندگان مافیای سدسازی را خود مافیا دانسته و وقوع جنگ بر سر 

آب را قبول ندارد..... در ادامه گفت وگوی تفصیلی ایلنا با قاسم تقی زاده خامسی را می خوانید.
ارزیابی تان را از وضعیت کنونی آب بفرمایید. آیا کشور دچار بحران آبی شده است؟

موضوعات غیرقابل تغییری در مورد آب در ایران وجود دارد که ابتدا باید به آن توجه شود.
۱( ســرزمین ما در یک منطقه خشک و نیمه خشــک قرار دارد که حدود ۸۵ درصد وسعت ایران را 

شامل می شود.
۲( در یک دهه اخیر )سال های ۸6 تا 96( خشکسالی بر کشور حاکم بوده است و در سه سال اخیر 
سال 9۸ پربارش ترین در ۵۲ سال گذشته و سال جاری خشک ترین است که این وضعیت نشانه ای از 

تغییر اقلیم در ایران است.
3( طی ۲۰ سال اخیر حدود ۴۰ میلیارد متر مکعب از صنایع آبی تجدیدپذیر در ایران از دست رفته و از 

۱3۰ به 9۰ میلیارد متر مکعب کاهش پیدا کرده است. 
۴( از ۵۰۰ میلیارد متر مکعب ذخایر استراتژیک آبی کشور نیز حدود ۱۲۰ میلیارد متر مکعب نیز از 

دست رفته است.
۵( تعداد چاه های عمیق و نیمه عمیق در سال ۱3۵۱ حدود ۴7 هزار حلقه با 9 میلیارد متر مکعب بوده 
است که اکنون به ۸۰۰ هزار حلقه و 6۰ میلیارد متر مکعب رسیده است که 3۲۰ هزار حلقه آنها غیرمجاز 

و بدون پروانه هستند.
6( حوضه های آبی مشترک ایران با دیگر کشورهای همسایه در شرایط خطر و پرخطر قرار دارند.

7( مخالفت های جدی برای انتقال آب حوضه ای در بین مردم ترویج می شود و آب موضوع و چالش 
اصلی دولت ها شده است.

۸(  سال جاری یکی از خشک ترین سال ها در ۵۰ سال اخیر است. میزان بارندگی نسبت به متوسط 
حدود 3۰ درصد و ورودی به سدها حدود ۵۰ درصد کاهش یافته است.

9( فرهنگ مصرف درست آب خصوصا در بخش کشاورزی ترویج نمی شود و الگوی کشت مورد اغناء 
کشاورزان به لحاظ اقتصادی نیست.

۱۰( عدم وجود آمایش سرزمین استفاده بهینه از آب قابل انجام نیست و هر انسان در کشور به دنبال 
بالاترین کشاورزی صنعت و خدمات است و توجهی به آب موجود وجود ندارد.

گفته می شود که خشکسالی امسال در 50 سال اخیر بی نظیر بوده، آن زمان که 
شرایط آب به شکل اکنون بود آیا با بحران مواجه شدیم؟ اوضاع به چه شکل کنترل 

شد؟
ما ۱۰ سال خشکسالی را تمرین کرده ایم در شرایطی که موجودی مخازن سدهای ما کمتر از این هم 
بوده است. در حال حاضر در مورد آب شرب جای نگرانی نیست ولی بخش کشاورزی باید بر اساس 

سهم  آب این بخش کار کشت انجام شود و طبیعی است که اراضی زیر کشت کاهش خواهد یافت.
چقدر مردم و چقدر مسئولین در اوضاع امروز آب مقصرند؟

دلایل کم آبی به دو دسته فیزیکی و انسانی طبقه بندی می شود. دلایل فیزیکی آن خشکی طبیعی، 
تغییر اقلیم و نبود ذخایر زیرزمینی است و از دلایل انسانی آن هم می توان به تصمیم گیری های غلط 
دولت ها و مجلس ها، نبود قانون موثر، تخصیص بیش از اندازه آب و مهمترین آن الگوی کشت اشاره 

کرد.
کشورهای منطقه از جمله کشورهای عرب به لحاظ منابع آبی از ایران فقیرترند، اما 

مانند ما بحران ندارند، چه کرده اند که ما انجام نداده ایم؟
این کشورها جمعیت بسیار کمی دارند و قابل مقایسه با ایران نیستند. مثلا برای تامین آب شرب مردم با 
مقدار کمی آب شیرین کن مسئله را حل می کنند ولی جمعیت ما نسبت به آنها قابل مقایسه نیست، ضمن 

اینکه مقدار آب قابل استحصال ایران هر سال کمتر و جمعیت در کشور ما افزایش می یابد.
ممکن است روزی به واردات آب برسیم؟

جایی را سراغ ندارم که آب وارد کند، کشور ما هم به اندازه رشد جمعیت آب به اندازه کافی دارد، اما 
استفاده از آب بهینه صورت نمی گیرد خصوصا در بخش کشاورزی، مصرف بسیار خارج از استاندارد است.

مباحثی مبنی بر برنامه صادرات آب در گذشته مطرح بوده، آیا این موضوع صحت 
دارد؟ آیا آن زمان تصویری از ایران امروز وجود نداشت؟

این اتفاق نیفتاده ولی در اوایل انقلاب بحثی در این مورد بود که همان زمان منتفی شده است.
چرا کشور ما همواره در آزمون و خطا به نتیجه می رسد؟ چرا در خصوص موضوعی 
با اهمیت آب از دانش و تجربه کشورهای موفق و با وضعیت مشابه منابع آب ایران 

استفاده نمی شود؟
ما در بخش آب و فاضلاب کشوری مطرح هستیم خصوصا در سدسازی جزء کشورهای صاحب نام 
هستیم. مشکل تامین اعتبارات است که در سال های اخیر موضوع تحریم موثر بوده و اعتبارات بسیار 

کاهش چشمگیر داشته است. 
 آیا به ورشکستگی آبی رسیده ایم؟

ورشکستگی آب یا هرگونه ورشکستگی موقعی مطرح می شود که موجودی با بدهی سازگار نباشد در 
حالی که کشور در حال حاضر به اندازه کافی آب دارد ولی مصرف درست صورت نمی گیرد و متاسفانه 
هر انسانی که آب را در اختیار دارد انتظار دارد در همان استان به هر طریقی مصرف شود و مدیریت 

جامعه سخت شده است.
جنگ بر سر آب چقدر به ایران نزدیک است؟

جنگ بر سر آب را قبول ندارم همچنان که صلح را قبول ندارم. آب یک موضوع میان بخشی است. 
همه دستگاه ها اگر متفق شوند همین آب موجود قابل مدیریت است.

ما همواره در زمینه طرح های سدسازی و انتقال بین حوضه ای دچار چالش بود ه ایم 
و اینگونه مطرح می شود که پای مافیا و رانت در میان است، آیا صحت دارد؟

اینگونه نامگذاری ها توســط افرادی صورت می گیرد که دارای منافع شخصی هستند و اتفاقا مافیا 
خود اینها هستند که برای کسب نظر عده ای محدود به اینگونه القاب دامن می زنند. اگر این سدها در 
خوزستان نبود، در سال 9۸ سیل، خوزستان را نابود می کرد و هزاران کشته بر جای می گذاشت. البته در 

کار همیشه اشکال هم هست که باید اقدامات اینچنینی با کمترین اشتباه صورت گیرد.
 آیا بواقع طرح سازگاری با کم آبی نتیجه بخش بوده است؟

معتقدم طرح سازگاری با کم آبی که از استان ها شروع و مصوبه ملی داشته، بهترین اقدامی است که در 
سال های اخیر صورت گرفته است، برای اجرایی شدن این طرح در فاز اول در حدود ۱۰.6 میلیارد متر 
مکعب صرفه جویی خواهد شد البته لازمه آن این است که همه دستگاه ها به آن پایبند باشند، در غیر این 
صورت وضعیت آب در آینده بدتر خواهد شد زیرا منابع آبی کشور دیگر ظرفیت اینگونه مصرف ها را ندارد.

 آیا می توانیم بگوییم کشور ما در حوزه استفاده از آب شیرین کن ها در مقایسه با 
کشورهای حاشیه خلیج فارس ضعیف تر عمل کرده است؟

در بخش آب شیرین کن در سال های اخیر اقدامات خوبی صورت گرفته است، مثلا در استان هرمزگان 
شهر بندرعباس 7۰ درصد آب شرب را از طریق آب شیرین کن تامین می شود و یا انتقال ۱۵۰ میلیون 
متر مکعب آب نمک  دایی شده از خلیج فارس برای صنایع استان های کرمان و یزد پروژه بسیار خوبی 
بوده است اما ظرفیت کار برای شیرین سازی آب جهت استفاده صنعت و آب شرب شهرها و روستاهای 

شهرهای ساحلی بسیار زیاد است.

اخبار کوتاه 

معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب 
منطقه ای تهران از انسداد ۸۶ حلقه چاه 
غیرمجاز و جلوگیری از تخلیه سالانه بیش 
از دو میلیون و ۱۷ هزار متر مکعب آب از 
ســفره های زیرزمینی، طی مرداد سال 

جاری در استان تهران خبر داد. 
در مرداد ســال جاری در راســتای قانون احیا و 
تعادل بخشی آب های زیرزمینی، تعداد ۸6 حلقه چاه 

غیرمجاز در مجموع به عمق دو هزار و  ۱3 متر و میزان آبدهی 6۸.۵  لیتر بر ثانیه، توسط امورهای منابع آب 
تهران، شهریار، شهرری، رباط کریم، فیروزکوه، دماوند، اسلامشهر و ورامین مسدود شد. با انسداد این تعداد 
چاه ها از تخلیه حدود دو میلیون و ۱7 هزار متر مکعب آب در سال در محدوده عملکرد این امورها جلوگیری 
خواهد شد، بیشترین تعداد چاه های مسدود شده به ترتیب توسط امورهای منابع آب تهران، دماوند و شهر 

ری انجام شد.
احمدعلی قربانیان- معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای تهران در این رابطه گفت: در مرداد ماه 
سال جاری، با تلاش اکیپ های گشت و بازرسی امورهای منابع آب شهر ری و شهریار سه دستگاه تجهیزات 
حفاری غیرمجاز شامل بالابر برقی، پمپ کف کش توقیف و یک دستگاه تراکتور توسط امورهای منابع آب 
تهران، ورامین و رباط کریم توقیف و منصوبات غیرمجاز از یک حلقه چاه مجاز در ورامین خارج شد، همچنین 
به منظور مدیریت و کنترل میزان بهره برداری از چاه های دارای پروانه بهره برداری، تعداد ۴۵ دستگاه کنتور 
هوشمند نیز روی چاه های مجاز توسط امور منابع آب تهران، نصب و ۵۸ حلقه چاه غیرمجاز نیز توسط امور 

منابع آب دماوند و تهران شناسایی شد.
وی با اشاره به اینکه منابع آب های زیرزمینی از منابع استراتژیک و مهم کشور محسوب می شود و بر این 
اساس کلیه امورهای منابع آب، باید با هوشیاری و اهتمام جدی به حفظ و حراست از این منابع بپردازند، گفت: 
برداشت بی رویه از منابع آب های زیرزمینی استان باعث افت شدید سطح آب های زیرزمینی شده است، لذا 
وزارت نیرو برای جلوگیری از تشدید بحران در دشت های ممنوعه، طرح ها و پروژه های مهمی را در دستورکار 
دارد که طرح احیا و تعادل بخشی از منابع آب های زیرزمینی از مهمترین آن هاست و این طرح قرار است با 

کمک کشاورزان، برداشت و تغذیه آب های زیرزمینی را به تعادل برساند.
قربانیان ضمن هشــدار به ســودجویانی که اقدام به حفر غیرمجاز چاه ها و برداشت آب از آن را می کنند، 
خاطرنشــان کرد: اکیپ های گشت و بازرسی تمامی امورهای منابع آب استان تهران، در راستای عمل به 
رسالت بزرگ خود یعنی حفاظت از منابع آب های سطحی و زیرزمینی، همواره در حال گشت و بازرسی در 
منطقه هستند و به محض شناسایی چاه حفاری شده غیرمجاز، با کمک دستگاه قضایی نسبت به انسداد آنها 

اقدام فوری خواهند کرد.

قیمت نفت در معاملات روز دوشنبه روند نزولی هفت روزه را متوقف کرد و تحت تاثیر 
تقاضای سرمایه گذاران برای خرید ارزان، افزایش یافت با این حال نگرانیهای کرونایی 

و دلار قوی رشد قیمتها را محدود نگه داشت. 
بهای معاملات نفت برنت 6۰ سنت معادل ۰.9 درصد صعود کرد و به 6۵ دلار و 7۸ سنت در هر بشکه رسید 
در حالی که ابتدای معاملات 6۴ دلار و 6۰ سنت بود که پایینترین قیمت از ۲۱ ماه مه بود.بهای معاملات وست 
تگزاس اینترمدیت آمریکا برای تحویل در اکتبر ۵3 سنت معادل ۰.9 درصد افزایش یافت و به 6۲ دلار و 67 
سنت در هر بشکه رسید و از 6۱ دلار و 7۴ سنت که پایینترین رکورد سه ماه گذشته بود و در ابتدای معاملات 
بازار آسیا به آن نزول کرده بود، بهبود یافت.هر دو شاخص هفته گذشته بزرگترین کاهش هفتگی در بیش از 
9 ماه گذشته را رقم زدند. با واکنش بازارها به افزایش شیوع جهانی کرونای دلتا و تیره شدن دورنمای تقاضا 
برای سوخت، نفت برنت حدود هشت درصد و وست تگزاس اینترمدیت حدود 9 درصد کاهش پیدا کرده بود.
کازوهیکو سایتو، تحلیلگر ارشد در شرکت فوجیتومی سکیوریتیز در این باره گفت: قیمت نفت پس از کاهش 
شدیدی که هفته گذشته داشت، روز دوشنبه نفس تازه کرد. ما انتظار داریم هفته جاری اصلاح قیمت بیشتری 
را ببینیم اما فضای بازار به دلیل نگرانیهای رو به رشد در خصوص کندی رشد تقاضای جهانی برای سوخت 

تیره می ماند.
کشورهای متعدد جهان به افزایش نرخ ابتلا به ویروس کرونا که ناشی از شیوع نوع شدیدا مسری کرونای 

دلتا بود، واکنش نشان داده اند و محدودیتهای سفر را برای مهار بیماری وضع کرده اند.
دلار قویتر آمریکا هم اشتیاق سرمایه گذاران را تحت تاثیر قرار داده است. این ارز روز دوشنبه در بالاترین حد 
بیش از 9 ماه گذشته در برابر ارزهای رقیبش معامله شد. قیمت نفت رابطه معکوس با دلار آمریکا دارد و صعود 

دلار نفت را برای خریداران غیرآمریکایی گرانتر می کند.
بر اساس گزارش رویترز، شیوع همه گیری ویروس کرونا باعث شده است بانک مرکزی آمریکا نشست 
سالانه سمپوزیوم جکسون هال را به صورت آنلاین برگزار کند. این اقدام پرسشهایی را درباره ارزیابی کلی 

بانک مرکزی آمریکا از تاثیر اقتصادی شیوع کرونای دلتا برانگیخته است.

 انسداد ۸۶ حلقه چاه آب غیرمجاز
 در تهران

 روند نزولی هفت روزه نفت 
متوقف شد

صدراعظم آلمان ضمانت داد که اوکراین 
از ســاخت خط لوله گازی نورد استریم 
۲ روسیه آسیب نخواهد دید اما اوکراین 
می گوید مذاکــرات درباره آینده اش به 
عنوان یک کشــور ترانزیت مبهم بوده 

است. 
آنگلا مرکل در آخرین سفر خود به کی یف پیش 
از این که ماه آینده از مقامش به عنوان صدراعظم 

آلمان کنار برود، گفت: گاز نباید از سوی روسیه به عنوان یک سلاح ژئوپلیتیکی بکار رود و آلمان در صورت 
لزوم می تواند تحریمهای جدیدی علیه مسکو وضع کند.

وی در گفت و گو با ولودیمیر زلنســکی، رییس جمهور اوکراین گفت: مهم است که اوکراین یک کشور 
ترانزیت گاز بماند. مرکل خواستار تمدید قرارداد ترانزیت فعلی اوکراین با روسیه پیش از انقضای آن در سال 

۲۰۲۴ شد و خاطرنشان کرد که آلمان از گذار تدریجی اوکراین به سوی انرژی تجدیدپذیر حمایت می کند.
آلمان از زمان الحاق کریمه به روسیه در سال ۲۰۱۴ و بروز جنگ در منطقه شرقی دونباس میان نیروهای 
اوکراین و نیروهای تحت حمایت روسیه در همان سال، کمک مالی و حمایت دیپلماتیک برای اوکراین فراهم 
کرده است. اما کی یف به شدت مخالف توافق میان برلین و واشنگتن در خصوص نورد استریم ۲ بوده که با 
دور زدن اوکراین، گاز روسیه را به اروپا می رساند. دولت جو بایدن، رییس جمهور آمریکا با وجود لابی اوکراین، 

تلاش نکرده است با تحریمها مانع این پروژه شود.
دولت زلنسکی این خط لوله را تهدیدی برای امنیت اروپا می داند. وی در کنفرانس مطبوعاتی مشترک با 
مرکل گفت: تصور می کنم که نورد استریم ۲ یک سلاح است. بر این باورم که عدم توجه به این که این خط 

لوله یک سلاح خطرناک است نه تنها برای اوکراین بلکه برای کل اروپا اشتباه است.
دیدار مرکل از اوکراین دو روز پس از آخرین دیدار رسمی وی از روسیه و گفت و گو با ولادیمیر پوتین، رییس 
جمهور روسیه انجام گرفت. وی در این دیدار پوتین را در خصوص موقعیت اوکراین به عنوان یک کشور 
ترانزیت تحت فشار قرار داد. پوتین به خبرنگاران گفت که مسکو آماده است توافق ترانزیت را پس از سال 

۲۰۲۴ تمدید کند اما به جزییات بیشتری نیاز است.
مرکل همچنین خواهان پیشــرفت بیشتر مذاکرات صلح در خصوص شرق اوکراین است و روز یکشنبه 

خواستار مذاکراتی در قالب نورماندی میان سران آلمان، فرانسه، روسیه و اوکراین شد.
بر اساس گزارش رویترز، توافق آلمان و آمریکا در خصوص نورد استریم ۲ شامل تعهد برای کمک به اوکراین 
به منظور ادامه دریافت درآمد ترانزیت پس از عملیاتی شدن نورد استریم ۲ است. اما یوری ویترنکو، مدیر 
شرکت انرژی دولتی نفتوگاز اوکراین ماه گذشته به رویترز گفت: تصور نمی کند روسیه پس از سال ۲۰۲۴ به 

ترانزیت گاز از طریق خاک اوکراین ادامه دهد.

آلمان درباره خط لوله گازی روسیه 
ضمانت داد

مدیر عامل آب منطقه ای گیلان با اشاره به مصرف سالانه سه 
میلیارد و ۳00 میلیون متر مکعب آب در اســتان، گفت: عمده 

مصرف گیلان در بخش کشاورزی است.
وحید خرمی با اشاره به اینکه تأمین آب استان گیلان در سطح کلان بر عهده 
آب منطقه ای است، اظهار کرد: مصرف آب استان گیلان طی یک سال در کل 
مصارف اعم از شــرب، صنعت، فضای سبز و کشاورزی بیش از سه میلیارد و 

3۰۰ میلیون متر مکعب است.
وی با بیان اینکه عمده مصرف آب استان در بخش کشاورزی است، افزود: در 
این بخش حدود سه میلیارد متر مکعب آب در استان گیلان مصرف می شود که 
قسمت عمده آن از محل سد سفیدرود به عنوان سد اصلی استان تأمین می شود.

مدیر عامل آب منطقه ای گیلان در ادامه با اشاره به اینکه بیش از همه منابع 
به سد سفیدرود بیشتر توجه می شود، گفت: بیش از دو میلیارد متر مکعب از آب 

مصرفی از سد سفیدرود تأمین می شود.
وی با بیان اینکه در سال هایی که همانند امسال دچار کم بارشی در سطح کشور 
هستیم نتیجه آن را در کاهش حجم آب ذخیره شده در سد سفیدرود مشاهده 
می کنیم، اضافه کرد: به هر اندازه که اســتان گیلان پر بارش باشد با توجه به 

اینکه منابع آبی استان در این سد ذخیره می شود شاهد این کاهش خواهیم بود.
خرمی با اشاره به اینکه سال گذشته نیز سال سختی برای آب استان بود که با 
همکاری مردم به ویژه کشاورزان و کاهش مصرف موفق به مدیریت مصرف 

شدیم، تصریح کرد: ظرفیت سد سفیدرود حدود یک میلیارد متر مکعب بوده در 
حالی که نیاز ما بیش از سه برابر ظرفیت مخزن این سد است.

بخش عظیمی از بارش ها در گیلان راهی دریا می شود
مدیر عامل آب منطقه ای گیلان به بیش از هزار میلی متر بارندگی در استان 
اشاره کرد و افزود: این میزان می تواند حجم عظیمی از منابع آبی را تأمین کند اما 
بیشتر بارش ها در فصل غیر کشاورزی اتفاق افتاده و راهی دریا می شود و با توجه 
به اینکه تکیه ما برای تأمین آب به سد سفیدرود متمرکز است چنین حجمی در 

آن قرار ندارد.
وی با بیان اینکه در زمینه تنش آبی سند بالادستی وجود دارد که در این سند 
چشــم انداز آب استان گیلان نیز تعیین شده است، گفت: به نظر کارشناسان و 

آب منطقه ای استان گیلان نباید به سراغ آب های زیر زمینی و حفر چاه برویم.
خرمی با تأکید بر لزوم توجه و برنامه ریزی و مهار آب های سطحی و استفاده 
از مخازن، اظهار کرد: در همین راستا سدهای مخزنی پلرود و شفارود در شرق و 

غرب استان و سد دیورش در جنوب در حال احداث است.
وی با بیان اینکه احداث و بهره برداری از این ســدها به تأمین آب به ویژه در 
بخش شرب کمک می کند، ادامه داد: در استان گیلان برای برون رفت از تنش 

آبی این تنها راهکاری است که از آن بهره مند می شویم.
مدیر عامل آب منطقه ای گیلان با اشــاره به اینکه در زمینه تأمین منابع آب 
کشاورزی با توجه به اینکه عمده مصرف استان نیز در این بخش است نیازمند 

مدیریت مصرف هستیم، ادامه داد: این موضوع طی یک دهه گذشته با هماهنگی 
و همکاری کشاورزان در دستور کار قرار گرفته و موفق شده ایم در این بخش شاهد 
کاش مصرف باشیم.وی با بیان اینکه در سال آبی امسال در زمینه میزان آورد جز 
بدترین سال ها بوده است، اضافه کرد: با کاهش چندین برابری مواجه بودیم و اگر 
به موفقیتی در زمینه توزیع منابع آب کشاورزی در این سال رسیده ایم به دلیل 

همکاری خوب کشاورزان و اجرای نوبت بندی آب بوده است.
کاهش ۷0 درصدی آورد سفید رود در سال آبی جاری

خرمی در ادامه با اشاره به اینکه در سالی که آورد سد 7۰ درصد کمتر از سال های 
گذشته بوده است خوشبختانه مشکلی در بخش کشاورزی نداشتیم، افزود: در 
زمینه تأمین آب خام نیز که وظیفه آب منطقه ای است در بخش تصفیه خانه های 

اســتان نیز نگرانی وجود ندارد. وی به میزان هدر رفت آب در استان گیلان نیز 
اشاره و بیان کرد: در بخش کشاورزی هدر رفت آب به آن مفهوم نداریم و از نظر ما 
آبی که راهی دریا می شود به عنوان هدر رفت در استان گیلان محسوب می شود.

مدیر عامل آب منطقه ای گیلان ادامه داد: احداث ســدهای لاســتیکی در 
محدوده های انتهایی رودخانه ها و نزدیک به دریا این آب مهار و کشــاورزان با 
پمپاژ از آن بهره مند می شوند.وی با اشاره به وجود ۵۴ رودخانه دائمی و اصلی و 
به همین تعداد نیز رودخانه های فصلی در استان گیلان، اظهار کرد: بیش از دو 
هزار و ۵۰۰ کیلومتر رودخانه دائمی در استان جریان دارد که با توجه به وضعیت 
گیلان در سال اخیر با تراکم جمعیت شاهد نزدیک شدن ساخت و سازها به حریم 

رودخانه ها و ایجاد چرخه معیوب در این مناطق هستیم.
خرمی با بیان اینکه احداث سد بر روی رودخانه ها از وقوع سیلاب های جلوگیری 
می کند، افزود: در استان گیلان یک میلیارد متر مکعب آبی که از رودخانه های 
مصرف می شود با بستن سر دهنه ها و چاه های اطراف رودخانه ها آب برداشت 

می شود.
وی با اشاره به اینکه حیات گیلان به این رودخانه ها وابسته است، گفت: رعایت 
حد رودخانه ها از سوی مردم بسیار لازم و ضروری است و باید به آن توجه شود.

مدیر عامل آب منطقه ای گیلان همچنین به وجود 9 هزار هکتار آب بندان اشاره 
و اضافه کرد: در سال 9۵ همه این آب بندان در سامانه کاداستر کشور ثبت شد تا 

به آنها تعرضی صورت نگیرد و جز منابعی است که باید حفظ شود.

مصرف سالانه 3/3 میلیارد متر مکعب آب در گیلان

رئیس هیات مدیره انجمن صنفی سی.ان.جی با اشاره به اینکه 
وزیر پیشنهادی نفت شناخت خوبی از صادرات گاز دارد، گفت: 
اولویت اصلی جواد اوجی باید افزایش ظرفیت تولید نفت و گاز 

در کشور باشد. 
»محسن جوهری« با تاکید بر اینکه جواد اوجی به عنوان وزیر پیشنهادی نفت 
در دولت سیزدهم گزینه مثبتی است، ادامه داد: تجربه وی در زمینه گاز و سابقه 
مدیرعاملی شرکت ملی گاز ایران می تواند در رونق صنعت سی.ان.جی در کشور 

موثر باشد.
وی افزود: با توجه به حوزه فعالیت اوجی، نسبت به گاز و صادرات گاز شناخت 
مناسبی دارد و از آنجا که یکی از مزیت های کشور، منابع گازی است، می تواند 

در این زمینه موفق عمل کند.

جوهری گفت: به نظر من از آنجا که خواستگاه اوجی از درون بدنه نفت است، 
کارکنان صنعت نفت نیز وی را به خوبی می پذیرند.  وی ادامه داد: بســیاری از 
کارشناسان فعال در صنعت نفت، نگاه مثبتی به اوجی به عنوان وزیر پیشنهادی 

نفت دارند.
به گفته رئیس هیات مدیره انجمن صنفی سی ان جی، اولویت اصلی وزیر نفت 
دولت سیزدهم باید بحث افزایش تولید نفت و گاز و استفاده درست از تولید این 

منابع باشد.
وی تاکید کرد: با توجه به اینکه ما به دلیل تحریم ها امکان صادرات گاز را نداریم، 

باید تولید گاز به سمت مصرف داخلی هدایت شود.
جوهری با اشــاره به اینکه در صنعت سی.ان.جی قیمت ها باید اصلاح شود، 
گفت: تفاوت قیمتی که بین بنزین و سی.ان.جی است باعث شده تا سهم سی.ان.

جی در سبد سوخت ۲۰ درصد باشد.وی ادامه داد: با توجه به منابع گاز کشور و 
اینکه به دلیل تحریم ها امکان صادرات گاز محدود است باید مصرف داخلی با 
گاز در همه زمینه ها و به ویژه خودرو جایگزین شود و در مقابل بنزین و گازوئیل 

تولیدی صادر شود.  
آیت الله دکتر سید ابراهیم رئیسی رئیس دولت سیزدهم، ۲۰ مرداد ماه اسامی 
کابینه پیشنهادی خود را به مجلس ارائه کرد. در این میان »جواد اوجی« به عنوان 

وزیر پیشنهادی برای وزارت نفت مطرح شده است.
اوجی دارای مدرک تحصیلی مهندسی نفت از دانشگاه صنعت نفت اهواز است و 

فعالیت خود را از سال ۱369 در صنعت نفت آغاز کرده است.
وی که در دولت دهم، معاون وزیر نفت و مدیر عامل شرکت ملی گاز ایران بوده، 

سابقه کار در شرکت های نفتی متعددی را نیز دارد.

اوجی شناخت خوبی از صنعت گاز دارد
رئیس هیات مدیره انجمن صنفی سی.ان.جی:

دبیرکل انجمن کارفرمایی صنعت پالایش نفت 
درباره ساخت پالایشگاه برای تامین نیاز کشور بیان 
داشت: اگر بخواهیم دنبال پالایشگاه سازی برویم، 
در صورتی که ارز و ریال آن هم فراهم باشد، ۶ سال 
زمان می برد بنابراین به صرفه اســت که مصرف 

خودروها اصلاح و سوخت CNG تقویت شود.
به گزارش ایلنا، ناصر عاشوری قلعه رودخانی در نشست خبری 
در جمع خبرنگاران با بیان اینکه شرکت های پالایشی وظیفه 
اصلی تولید فرآورده و همچنین تامین نیاز داخل کشور را برعهده 
دارند، اظهار داشت: ما همچنین فرآورده های ویژه برای صنایع 

پایین دست را تامین کرده و بخشی را نیز صادر می کنیم.
وی ادامه داد: جایگاه شرکت های پالایشی بی ارتباط با امنیت 
داخلی و ملی و ایجاد آرامش و اقتصاد جامعه نیست، ضمن اینکه 

نقش بسزایی در درآمدزایی دولت در فضای تحریم داشته ایم.
دبیــرکل انجمن کارفرمایی صنعت پالایــش نفت با بیان 
اینکه شرکت های پالایشی جزء مودیان بزرگ کشور هستند 
که شفاف ترین صورت های مالی را داشته و بدهی نیز ندارند، 
گفت: در حال حاضر تولیدات ما به صورت سه شیفت در حال 
انجام است به طوری که از نیمه دوم سال 97 کشور به لحاظ 
واردات بنزین و گازوئیل بی نیاز شــده و این رویه ادامه خواهد 
داشت بنابراین در حال حاضر مشکلی به لحاظ تامین سوخت 

کشور نداریم.
عاشــوری به دولت جدید پیشــنهاد کرد که ساز و کارهایی 
پیش بینی شود که نیازمند واردات نشویم. از جمله تولید خودروی 
داخلی کم مصرف باشد. سبد ســوخت را به سمت استفاده از 
CNG تقویت کنیم و فرهنگ مصرف مدیریت شود تا مسابقه 
بین تولید و مصرف کشور پایان یابد.وی ادامه داد: اکنون بیش از 
۱۰۰ میلیون لیتر تولید بنزین داریم ولی مصرف رعایت نمی شود 
و رقم مصرف سوخت در کشور به 9۰ میلیون لیتر رسیده است 
که اگر تا ۱۰ سال آینده برنامه ریزی صورت نگیرد، واردکننده 
خواهیم بود اما چنانچه همین رقم تولید ۱۰۰ میلیون لیتری در 
شرایطی که تحریم هم ادامه دارد، تداوم داشته باشد، لطمه ای 

به تولید وارد نمی شود.
دبیرکل انجمن کارفرمایی صنعت پالایش نفت درباره ساخت 

پالایشگاه برای تامین نیاز کشور بیان داشت: اگر بخواهیم دنبال 
پالایشگاه سازی برویم، در صورتی که ارز و ریال آن هم فراهم 
باشد، 6 سال زمان می برد بنابراین به صرفه است که مصرف 

خودروها اصلاح و سوخت CNG تقویت شود.
وی در ادامــه با اشــاره به پروژه ســتاره خلیج فارس گفت: 
اصلاحاتی در فاز چهار این پالایشگاه انجام شده و ظرفیت تولید 
از ۱6۰ هزار بشــکه به ۴۰۰ هزار بشکه رسیده و بناست که تا 
۴۴۰ هزار بشکه هم برسد. تمامی این فرآیند بدون سرمایه و 
کمبود اعتبار انجام شده است. همچنین یک واحد ۱۲۰ هزار 
بشکه ای در دست احداث است فعلا در مرحله طراحی قرار دارد.
عاشوری درباره صادرات بنزین و فرآورده اظهار داشت: ما فقط 
تولیدکننده هستیم دولت بر اساس سیاست نسبت به صادرات 
اقدام می کند. ما ۴۰ محصول پالایشگاهی برای شرکت های 
داخلی به عنوان خوراک و هم برای صادرات تولید می کنیم که 

از طریق بورس عرضه می کنیم.وی ادامه داد: هر ۱۵ روز یک 
بار بر اساس قوانین محصولات را قیمت گذاری کرده و در اختیار 

پالایش و پخش قرا رمی هیم.
دبیر انجمــن کارفرمایی صنعت پالایش نفت با اشــاره به 
مشکلات شرکت های پالایشی تصریح کرد: یکی از مشکلات 
ما قیمت خوراک است هر سه ماه یک بار باید صورت های مالی 
ارائه دهیم و در پایان ســال سود و زیان اعلام شود اما امسال 
مشکل این بود که قیمت خوراک به موقع اعلام نشد و ضمن 
اینکه به طور انحصاری توسط شرکت نفت تامین می شود و 
ما نیز بخش عمده تولید خــود را )۸۵ تا 9۰ درصد( به دولت 

تحویل می دهیم.
وی با بیان اینکه طبق قانون الحاقیه ۲ تعیین قیمت خواراک و 
فرآورده به عهده وزارت نفت است خاطرنشان کرد: فرآیند تعیین 
نرخ خوراک بســیار پیچیده است و درخواست ما این است که 

پروسه ساده تر شود. همه ساله قرار بر این است که نرخ ها برای 
هر ســه ماه اعلام شود اما در حال حاضر نرخ های سال ۱۴۰۰ 
را هنوز دریافت نکرده ایم.وی با بیان اینکه 9۰ درصد تولید خود 
را به شرکت پخش به بهای نفت خام تحویل می دهیم افزود: 
۱۰ درصد محصولات را نیز خودمان جهت تامین نقدینگی برای 

تعمیرات اساسی و پروژه های جدید و توسعه ای می فروشیم.
عاشوری حاشیه سود شــرکت های پالایشی را در سال ۸ تا 
۱۰ درصد عنوان کرد.وی با تاکید بر اینکه ما اکنون با مشکل 
تامین مالی برای پروژه های جدید مواجهیم، خاطرنشان کرد: قرار 
است از مبحث تنفس صندوق توسعه ملی تسهیلات دریافت 
کنیم تا بتوانیم پالایشــگاه ها را به روز کرده پروژه های جدید 

تعریف کنیم و کمیت و کیفیت محصولات را افزایش دهیم.  
وی درباره تولید بنزین سوپر گفت: شرکمت های پالایشی برای 
تولید مشکل و کمبودی ندارند اما اکنون مازاد مصرف داریم. ما 

تولیدات خود را به دولت تحویل می دهیم اما ممکن است در 
نحوه توزیع حمل و نقل جاده و انتقال مشکلاتی پیش بیاید که 
وزارت نفت باید آنها را حل کند.وی ادامه داد: در سال های اخیر 
به دلیل افزایش کیفیت بنزین و تولید بنزین یورو ۴ و ۵ آلایندگی 
هوا نیز کاهش یافته است ضمن اینکه تفاوت قیمت بنزین سوپر 
و معمولی باعث شده که مصرف بنزین سوپر کاهش یابد اما به 
لحاظ تولید این نوع بنزین مشکلی وجود ندارد.وی پالایشگاه 
آناهیتای کرمانشاه و یک پالایشگاه در استان فارس را از جمله 

پروژه های در دست احداث برشمرد.
وی با اشاره به نقش پالایشگاه ها بر ارزآوری خاطرنشان کرد: 
اکنون بسیاری از پالایشگاه های کشور پیر هستند و نگهداری 
آنها هزینه های سرسام آوری دارد ضمن اینکه اگر تولیدات این 
پالایشگاه ها نبود با وجود تحریم امکان تامین خوراک را نداشتیم.

وی همچنین یادآور شد: پالایشــگاه ها علاوه بر اینکه جزو 
مودیان بزرگ مالیاتی هستند بنگاه های بزرگ اقتصادی بوده 
و اشتغالزایی پایداری دارند ضمن اینکه تماما توسط نیروهای 

متخصص ایرانی اداره می شوند.
وی تاکید کرد: نگاه ما این است که پالایشگاه ها چه متعلق 
به بخش خصوصی و یا دولت باشند سرمایه ملی هستند و باید 
به روز شــوند و مشکلات آنها با ادوات جدید حل شود چراکه 

پالایشگاه ها باید زنده باشند و با حداکثر ظرفیت کار کنند.
وی با اشاره به وزیر پیشنهادی نفت گفت: اوجی از بدنه وزارت 
نفت است و به صورت پلکانی رشد کرده و در تمامی حوزه های 
نفتی و پالایشی شناخت کافی دارد اما موفقیت او منوط به این 

است که همراهی پیکره صنعت نفت را داشته باشد.
عاشوری با بیان اینکه در حال حاضر تمامی پالایشگاه های 
کشور بالاتر از وضعیت اسمی در حال فعالیت هستند، خاطرنشان 
کرد: افزایش ظرفیت پالایشگاهی نیاز به منابع مالی دارد که 
ما فعلا از قانون تنفس خوراک استفاده می کنیم. ضمن اینکه 
برای افزایش ظرفیت دولت نباید انتظاری داشــته باشد باید 
ساختار خودروها و میزان مصرف اصلاح شود چراکه معتقدیم 
اگر مسابقه تولید و مصرف ادامه یابد ما امکان ادامه دادن نداریم 
در حال حاضر با حداکثر سرعت تولید می کنیم اما اگر مصرف 

مهار نشود به واردکننده تبدیل خواهیم شد.

به مسابقه بین تولید و مصرف 
بنزین پایان دهیم

مدیر دفتر مطالعات آب مرکز پژوهش های مجلس 
درباره ماجرای شوری آب سد گتوند نکات قابل 
تاملی را مطرح می کنــد و می گوید آنچه باعث 
شوری آب در پایین دست شده، تپه نمکی پشت 

سد نیست.
به گزارش مهر، در بحران آبی اخیر خوزستان نام سد گتوند 

مکرراً شنیده شد. 
عده ای سعی داشتند مقصر تمامی بحران های آبی خوزستان 

را این سد جلوه بدهند و عده ای هم اعتقاد داشتند سد گتوند 
درست همانجایی است که باید باشد.

دکتر محمد جمال ولی سامانی، مدیر دفتر مطالعات آب مرکز 
پژوهش های مجلس می گوید: اگرچه در جانمایی سد اشتباه رخ 

داد اما همین الان میزان شوری آب سد در حد استاندارد بوده و 
برای تمامی مصارف کشاورزی، دامداری و حتی شرب مناسب 
است و با مدیریت بهره وری می توان شوری آن را کاهش هم 

داد.

دکتر محمد جمال ولی سامانی، مدیر دفتر مطالعات آب مرکز 
پژوهش های مجلس درباره اینکه چرا اب سد در پایین دست 
شوری بیش از حد اســتاندارد دارد، نکات قابل تأملی مطرح 

می کند.

پشت پرده شوری آب سد گتوند
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